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ВЕТЕРИНАРНАЯ МЕДИЦИНА

И МОРФОЛОГИЯ ЖИВОТНЫХ

УДК 619:616:636.4-053.2+636:611

Е. В. Курятова, М. А. Пашин, И. С. Шульга
ФГОУ ВПО «Дальневосточный государственный аграрный университет»,

Благовещенск, E-mail: pashinak@mail.ru

ГИСТОМОРФОЛОГИЧЕСКАЯ И ГИСТОХИМИЧЕСКАЯ ХАРАКТЕРИСТИКА
ОРГАНОВ ПИЩЕВАРЕНИЯ ПОРОСЯТ ПРИ ГАСТРОЭНТЕРИТАХ

НЕИНФЕКЦИОННОЙ ЭТИОЛОГИИ

Ключевые слова: гастроэнтерит, нарушение обмена белков и углеводов, мукополиса-
хариды, органы пищеварения поросят, гистоморфологическая характеристика.

Патологические изменения при гастроэнтерите поросят имели место во всех от-
делах и органах пищеварительной системы. Названные изменения обнаружены в виде
дистрофии, десквамации клеток, деструктивных изменений архитектоники, нарушении
кровообращения. Обнаруживалось нарушение обмена нуклеиновых кислот, что связано с
нарушением синтеза белка и изменения  в системе образования слизистых веществ и
мукополисахаридов. Секреция слизи в начале болезни увеличивалась, выполняя свои за-
щитные функции, активизируя также пищеварительный фермент, но в процессе даль-

нейшего развития болезни секреция слизи и мукополисахаридов уменьшалась.

E. Kuryatova, M. Pashin, I. Shulga
FSEI HTP «Far East state agrarian university», Blagoveshensk

HISTOMORPHOLOGICAL AND HISTOCHEMICAL CHARACTERISTIC
OF DIGESTION ORGANS OF PIGLETS AT GASTROENTERITIS NON-CONTAGIOUS

ETIOLОGY

Key words: gastroenteritis, disturbance of exchange of proteins and carbohydrates,
mucopolysaccharides, digestion organs of piglets, histomorphological characteristic.

Pathological changes at gastroenteritis of piglets took place in all departments and organs of
digestive system. These changes are found out as dystrophy, desquamation of cells, destructive
changes of architectonics, disorders in blood circulation. Disorder of nucleic acids exchange that
was connected to damaging of synthesis of protein and changes in mucus and mucopolysaccharide
production system was revealed. Secretion of mucus in the beginning of illness was increased,
carrying out its protective functions, making active also digestive enzyme, but during the further

development of illness secretion of mucus and mucopolysaccharides decreased.



УДК 611.3636.4-053.81

Е. В. Курятова, М. А. Пашин, А. М. Сайгираев
ФГОУ ВПО «Дальневосточный государственный аграрный университет,

Благовещенск, E-mail: pashinak@mail.ru

ПРИМЕНЕНИЕ ПРЕПАРАТА «МАЛАВИТ» В КОМПЛЕКСНОЙ ТЕРАПИИ
ПРИ ОСТРЫХ РАССТРОЙСТВАХ ПИЩЕВАРЕНИЯ ПОРОСЯТ

Ключевые слова: расстройства пищеварения, гастроэнтериты, поросята, малавит, ком-
плескное лечение.

Применение гомеопатического препарата «Малавит» при лечении острых гастро-
энтеритов поросят способствует более легкому течению болезни и быстрому процес-
су выздоровления с минимальным количеством гибели животных. За время лечения в

опытной группе пало 6 голов, в контрольной – 14 голов.

E. Kuryatova, M. Pashin, A. Saygiraev
FSEI HTP «Far East state agrarian university», Blagoveshensk

USING OF PREPARATION «MALAVIT» IN COMPLEX TREATMENT OF SHARP
INDIGESTION DISORDES AT PIGLETS

Key words: indigestion disorders, gastroenteritis, pigs, malavit, complex treatment
Application of a homeopathic preparation «Malavit»  for treatment of acute gastroenteritis of

pigs promotes easier disease and fast process of convalescence with a minimum quantity of

animal loss. During the treatment in observed group 6 pigs died, in control - 14 pigs died.

Ветеринарная медицина и морфология животных



Ветеринарная медицина и морфология животных

УДК 591.446-18

И. А. Кутырев
Институт общей и экспериментальной биологии СО РАН, Улан-Удэ

E- mail: sankaar@mail.ru

ИЗМЕНЕНИЕ КЛЕТОЧНОГО СОСТАВА БРЫЖЕЕЧНЫХ ЛИМФАТИЧЕСКИХ
УЗЛОВ СИРИЙСКОГО ХОМЯКА ПРИ ЭКСПЕРИМЕНТАЛЬНОМ ЗАРАЖЕНИИ

DIPHYLLOBOTHRIUM DENDRITICUM (CESTODA: PSEUDOPHYLLIDAE)

Ключевые слова: сирийский хомяк, брыжеечные лимфатические узлы, клеточный со-
став, лентец чаечный, заражение.

Установлено, что в брыжеечных лимфатических узлах сирийских хомяков при инва-
зии лентеца чаечного, наряду с усилением клеточного иммунного ответа наблюдаются

процессы ингибирования гуморального иммунитета.

I. Kutyrev
Institut of general and experimental biology of the Siberian Branch of the Russian

Academy of sciences, Ulan-Ude

CHANGES OF HAMSTER’S MESENTERIC LYMPH NODES CELL COMPOSITION
DURING EXPERIMENTAL INVASION WITH DIPHYLLOBOTHRIUM DENDRITICUM

(CESTODA: PSEUDOPHYLLIDAE)

Key words: hamster, mesenteric lymph nodes, cell composition, gull tapeworm, invasion.
Cell immunity strengthening and humoral immunitu inhibition occur in hamsters mesenteric

lymph nodes during invasion of gull tapeworm in small intestine.



УДК 641.3:613.28

Д. А. Улзытуева, С. Н. Лебедева
ГОУ ВПО «Восточно-Сибирский государственный технологический университет»

Улан-Удэ, E-mail: lebedeva1959@mail.ru

ОЦЕНКА ЭФФЕКТИВНОСТИ И БЕЗОПАСНОСТИ ПЕПТИДНОГО
БИОРЕГУЛЯТОРА, ПОЛУЧЕННОГО ИЗ ТИМУСА СВИНЕЙ

Ключевые слова: пептидный биорегулятор, вторичные иммунодефицитные состояния.
Данная работа посвящена изучению эффективности и безопасности пептидного

биорегулятора, полученного из тимуса свиней. В системе in vitro установлено его имму-
номодулирующее действие на макрофагальное звено иммунитета. Подтверждена био-
логическая безопасность биорегулятора по микробиологическим и токсикологическим

показателям.

D. Ulzytueva, S. Lebedeva
FSEI HPT “East-Siberian State University of Technology”, Ulan-Ude

EFFICIENCY AND SAFETY ESTIMATION OF PEPTIDE BIOREGULATOR RECEIVED
FROM PIG THYMUS

Key words: peptide bioregulator, secondary immune scarce  conditions.
This work is devoted studying efficiency and safety of peptide bioregulator received from pig

thymus. In vitro it is established it immunomodulating action on immune system. Biological safety

of bioregulator on microbiological and toxicological indicators has been confirmed.

Ветеринарная медицина и морфология животных

УДК 602.1:591.144.4
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МОДИФИКАЦИЯ СПОСОБА ВЫДЕЛЕНИЯ БИОРЕГУЛЯТОРА ИЗ СЕЛЕЗЕНКИ
СВИНЕЙ С ИСПОЛЬЗОВАНИЕМ УЛЬТРАЗВУКОВЫХ КОЛЕБАНИЙ

Ключевые слова: пептидный биорегулятор, биологически активные вещества.
Данная работа посвящена изучению интенсификации экстракции биорегулятора из

селезенки свиней с использованием ультразвуковых колебаний. Установлена эффектив-

ность биорегулятора в системе in vitro и биобезопасность.

A. Tsyrenzhapova,  S. Lebedeva
FSEI HPT “East-Siberian State University of Technology”, Ulan-Ude

MODIFICATION OF THE WAY OF EXTRACTION OF THE BIOREGULATOR FROM
PIG’S SPLEEN WITH THE USE OF ULTROSONIC WAVES

Key words: peptide bioregulator, biologically active substances.
This work is devoted to the study of intensification extraction of the bioregulator from pig’s

spleen with the use of ultrosonic waves. The effectiveness of the bioregulator in vitro system and
it’s biological safety was proved.
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ОСОБЕННОСТИ СРЕДЫ ОБИТАНИЯ ЛИСИЦЫ ОБЫКНОВЕННОЙ В УСЛОВИЯХ
СРЕДНЕГО ПРИАМУРЬЯ

Ключевые слова: промысловые животные, лисица, диморфизм, экология, видовое
разнообразие.

Охрана ресурсов животного мира является сегодня важной и актуальной проблемой.
Она направлена на поддержание оптимального уровня численности ценных промысло-
вых животных и на сохранение всего видового разнообразия животных. Для восстанов-
ления и увеличения численности охотничье-промысловых животных большое значение
имеют эколого-морфологические исследования, требующие анализа целого ряда внешних
воздействий на организм. Поэтому анализ факторов среды, влияющих на морфометри-
ческие показатели диких животных, имеет практическое значение.

Целью настоящей работы является изучение влияния окружающей среды на морфо-
метрические показатели лисицы обыкновенной (vulpes vulpes) Амурской области, с точки
зрения биологических особенностей отличающейся от других видов семейства собачьих
большой жизненной активностью. Это связано с условиями ее жизнедеятельности, осо-
бенностями кормовых, гнездовых и защитных свойств угодий, которые привычны для ее
местообитания. Наиболее благоприятным для обитания лисицы является Завитинский
район. В сравнении  с другими районами области, территория содержит минимум вредных

факторов для противоестественной регуляции численности животного.

S. Shvetsov, N. Trush
FSEI HTP «Far East state agrarian university», Blagoveshensk

THE ENVIRONMENTAL SPECULIARITIES OF VULPES UNDER CONDITIONS
OF THE AMUR REGION

Key words: hunting animals, vulpes, dimorphism, ecology, specific diversity.
Protection of the resources of the animal world is an important and urgent problem today. It is

directed to supporting of the optimal level of population of valuable hunting animals and to preserving
of the whole specific diversity of animals. Ecological-morphological investigations are significant
for restoring and increasing of the population of hunting animals. Ecological-morphological
investigations require the analysis of the whole line of external influences on the organism. That’s
why the analysis of the environmental factors which influence on the morphometric marks of wild
animals, have a practical significance.

The purpose of this work is to study the influence of the environment on the morphometric
marks of an ordinary fox (vulpes vulpes) of the Amur Region. The ordinary fox (vulpes vulpes) in
view of biological peculiarities differs from other species of dogs family with great life activity. It is
connected with the conditions of its life activity, with the peculiarities of feeding, nesting and protecting
properties of areas, which are typical for its inhabitations. The most favourable region  for the fox
is Zavitinskiy district. Compared to other  districts of the Region the territory contains the minimum
of harmful factors for antinatural regulation of the population of  the animal.
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Л. В. Хибхенов, Е. Ю. Алдарова
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СРАВНИТЕЛЬНАЯ АНАТОМИЯ И МОРФОМЕТРИЧЕСКИЕ ПОКАЗАТЕЛИ
ПОЛОВЫХ ОРГАНОВ САМОК ДОМАШНИХ ЯКОВ, КОЗ И ОВЕЦ ПОРОДЫ

БУУБЭЙ

Ключевые слова: домашний як, домашняя коза, овца породы буубэй, яичники, яйцеп-
роводы, матка, линейные размеры, фолликулы, желтое тело.

В статье рассматриваются результаты изучения сравнительной анатомии и  мор-
фометрические показатели яичников, яйцепроводов, матки домашних яков, коз и овец
породы буубэй. Изучаемые органы имеют характерные признаки, свойственные жвач-

ным животным.

L. Khibkhenov, E. Aldarova
FSEI HPT “Buryat State Academy of Agriculture named after V. Philippov”, Ulan-Ude

COMPARATIVE ANATOMY AND MORPHOMETRIC SIGNATURES OF GENITAL
ORGANS OF DOMESTIC YAK’S, GOAT’S AND BUUBAI SHEEP’S FEMALES

Key words: yak, goat’s and “buubai” sheep’s ovaries, oviducts and uterus.
In this article we consider findings of investigation of comparative anatomy and morphometric

signatures of domestic yak’s, goat’s and “buubai” sheep’s ovaries, oviducts and uterus. Investigated
organs have specific characteristics, common for ruminant.
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ВЛИЯНИЕ НОВЫХ АГРОТЕХНИЧЕСКИХ ПРИЕМОВ ЗАЩИТЫ ЧИСТОГО ПАРА
ОТ ВЕТРОВОЙ ЭРОЗИИ НА ВЕТРОУСТОЙЧИВОСТЬ И АГРОНОМИЧЕСКИЕ

СВОЙСТВА ТЕМНО-КАШТАНОВОЙ ПОЧВЫ ЗАПАДНОГО ЗАБАЙКАЛЬЯ

Ключевые слова: чистый пар, комбинированная обработка почвы, ветровая эрозия,
ветроустойчивость поверхности почвы, эродируемость почвы, почвенная корка, специаль-
ная сеялка, культиватор-вычесыватель, гранулометрический, микроагрегатный состав, гу-
мус, азот.

В полевом опыте в звене зернопарового севооборота пар чистый – пшеница  на тем-
но-каштановой мучнистокарбонатной легкосуглинистой  почве изучали новые агротех-
нические приемы борьбы с ветровой эрозией на чистых парах. Создание почвенной корки
осенним прикатыванием гладкими водоналивными катками и извлечение на поверхность
почвы растительных остатков культиватором-вычесывателем значительно повыша-
ют ветроустойчивость чистого пара  в осенне-зимний и весенний в год посева периоды,
предотвращают вынос мелкозема почвы и сохраняют ее агрономические свойства прак-

тически на исходном уровне.

V. Bohiev1, A. Batudaev1, A. Ulanov1, A. Idamzhapov2

1 FSEI HTP «Buryat State Academy of Agriculture named after V. Philippov», Ulan-Ude
2  Buryat Agrarian College named after M. Erbanov, Ulan-Ude

THE INFLUENCE ON STABILITY OF BARE FALLOW FROM WIND EROSION BY
NEW AGROTECHNIC METHODS OF PROTECTION OF DARK BROWN SOIL

HARACTERISTICS OF WEST ZABAICAL LAND

Key words: the pure steam, the combined processing of soil, wind erosion, the soil crust, a
special seeder, a cultivator-vychesyvatel, micromodular structure, humus, nitrogen.

We studied new agrotechnic methods of protection of dark brown mealy carbonate soils with
bare fallow experiment in the bread grain rotation cycle. Making of soil crust autumn trundling with
smooth and filled with water rollers and extracting plant remainders to the surface of the ground by
special cultivators considerably resist the bare Fallow from wind erosion in autumn, winter and
spring periods and avert of taking away of small grained soil and keep its agronomic characteristics

at initial level.
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ПРОСТРАНСТВЕННАЯ ДИФФЕРЕНЦИАЦИЯ ПОЧВЕННО-РАСТИТЕЛЬНОГО
ПОКРОВА БАССЕЙНА Р. ИВОЛГИ

Ключевые слова:  разнообразие, дифференциация, экосистема, почва, растительность,
бассейн р. Иволги.

Изучены разнообразие и закономерности пространственной дифференциации почвен-
но-растительного покрова бассейна р. Иволги. Составлена карта экосистем централь-
ной части Иволгинской котловины. Обосновано выделение 7 типов экосистем.  Показа-
но, что неоднородность территории связана с комплексом факторов: орографией, ли-

тологией, гидрологией, климатом, мерзлотностью и неотектоническими процессами.

V. Ubugunova1,2, U. Rupishev2, V. Ubugunov2, B. Baldanov 2

1 FSEI HPT “Buryat State Academy of Agriculture named after V. Philippov”, Ulan-Ude
2 Institut of general and experimental biology of the Siberian Branch of the Russian

Academy of sciences, Ulan-Ude

SPATIAL DIFFERENTIATION OF SOIL-VEGETATION COVER OF IVOLGA

Key words: diversity, differentiation, ecosystem, soil, vegetation, Ivolga river basin.
Diversity and patterns of spatial differentiation of soil-vegetation cover of Ivolga river basin

were carried out. Map of ecosystem of central part of Ivolga hollow was composed. Separation of
7 ecosystem types was proved. It was observed, that territory heterogeneity was connected with
complex of factors: orography, lithology, hydrology, climate, frozen conditions of ground and
neotectonic processes.
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РАСТЕНИЕВОДСТВО,

СЕЛЕКЦИЯ И СЕМЕНОВОДСТВО

УДК 633.2.3.03 (212.6)

А. И. Доржиев
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ЭФФЕКТИВНОСТЬ ПРИЕМОВ УЛУЧШЕНИЯ СТЕПНЫХ ПАСТБИЩ
ЗАПАДНОГО ЗАБАЙКАЛЬЯ

Ключевые слова:  пастбища, травостои, корма, удобрения, биохимический состав, кор-
мовые единицы.

Показаны результаты исследований по улучшению степных пастбищ Западного За-

байкалья.

A. Dorjiev
State Scientific center «Buryat scientific research institute of agriculture»

Russian Academy of Agrarian Sciences, Ulan-Ude

EFFICIENCY OF RECEPTIONS OF IMPROVEMENT OF STEPPE PASTURES
OF THE WESTERN TRANSBAIKALIA

Key words: pastures, herbages, a forage, fertilizers, biochemical structure, fodder units.

There are shown results of research on improvement steppe pastures in Western Transbaikalia.
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РЕДЬКА МАСЛЯНИЧНАЯ – ВАЖНЫЙ РЕЗЕРВ ПОВЫШЕНИЯ ПРОТЕИНОВОЙ
ПИТАТЕЛЬНОСТИ КОРМОВ

Ключевые слова: редька масличная, видоиспытание, агротехника, кормовая база, сме-
шанные посевы, укосная масса.

Расширение набора кормовых культур за счет редьки масличной и освоение агротех-
ники ее возделывания является эффективным технологическим приемом сокращения де-

фицита переваримого протеина в рационе сельскохозяйственных животных кормовой базы.

A. Emeljanov
State Scientific center «Buryat scientific research institute of agriculture»

Russian Academy of Agrarian Sciences, Ulan-Ude

OIL RADISH  – THE IMPORTANT RESERVE OF INCREASE OF PROTEIN
NUTRITIOUSNESS OF FORAGES

Key words: a radish olive, test by kinds, the agricultural technician, a forage reserve, the
mixed crops, weight.

Expansion of a set of forage crops at the expense of a radish olive and development agricultural
technicians of its cultivation is an effective processing method of reduction of deficiency digestible
a protein in a diet of agricultural animals of a forage reserve.
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ОЦЕНКА АБИОТИЧЕСКИХ УСЛОВИЙ И ВЕГЕТАЦИОННОГО
ПЕРИОДА ПРИ СОРТОВОМ РАЙОНИРОВАНИИ ЯРОВОЙ ПШЕНИЦЫ

В ПРЕДБАЙКАЛЬЕ

Ключевые слова: тепловые ресурсы, вегетационный период, сортоиспытание, райони-
рование.

Рассмотрены абиотические условия Предбайкалья, дана оценка длины вегетацион-
ного периода районированных сортов яровой пшеницы по различным экологическим зо-

нам Иркутской области.

I. Krutikov, Sh. Husnidinov, T. Kudryautsev
FSEI HPT “Irkutsk State Academy of Agriculture”, Irkutsk

THE EVALUATION OF ABIOTIC CONDITION OF VEGETATIVE PERIOD AT HIGH –
QUALITY DIVISION INTO DISTRICTS OF SPRING WHEAT IN PRE – BAIKAL AREA

Key words: abiotic condition, vegetative period, high-quality sort, division into districts.
In article are considers the influence of abiotic condition on length vegetal period of zoned

grades of spring wheat on various ecological zones in Irkutsk region.
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СОВРЕМЕННАЯ КЛАССИФИКАЦИЯ ПОЛЕВЫХ КУЛЬТУР В ЗАБАЙКАЛЬЕ

Ключевые слова: растениеводство, полевые культуры, классификация, Забайкалье.
Впервые в Забайкалье автором статьи разработана классификация возделываемых

в настоящее время в регионе основных полевых культур с учетом их агропроизводствен-

ной и  ботанико-биологической характеристики.

A. Kushnarev
FSEI HPT “Buryat State Academy of Agriculture named after V. Philippov”, Ulan-Ude

RECENT CLASSIFICATION OF FIELDS CROPS IN TRANSBAIKALIA

Key words:  field crops, classification, Transbaikalia.
Contributor work out the classification of field crops cultivated at present time in region with

agroproduction and botanic-biological characteristics for the first time in Transbaikalia.
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ТЕХНОЛОГИЧЕСКАЯ ОЦЕНКА СОРТОВ ВИНОГРАДА

Ключевые слова: виноград, переработка, компот, сок, внешний вид, вкус, аромат, про-
зрачность.

Представлены исследования по технологической оценке столовых и универсальных

сортов винограда. Установлена ценность различных сортов для переработки.

G. Makarova, D. Deisling
SRI Lisavenko research Institute of horticulture for Siberia, Barnaul

TECHNOLOGICAL ESTIMATE OF GRAPE VARIETIES

Key words: grapes, processing, compote, juice, appearance, taste, aroma, a transparency.
Investigations in technological estimate of table and universal grape varieties are presented in

the paper. The value of different varieties for treatment is established.
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ФОРМИРОВАНИЕ ДЕРНОВЫХ ПОКРЫТИЙ РАЗНЫМИ
ВИДАМИ НИЗОВЫХ МЯТЛИКОВЫХ ТРАВ

Ключевые слова: дерновые покрытия, газонные травостои, травосмеси, формирова-
ние травостоев, мятлик луговой, овсяница красная.

Изучена способность формирования газонного травостоя низовыми мятликовыми
травами сортами отечественной селекции. Сделана  комплексная оценка их по видам и
подобран состав травосмесей. Выявлены преимущества использования травосмесей и

их устойчивость к стресс-факторам.

T. Todorhoeva
FSEI HPT “Buryat State Academy of Agriculture named after V. Philippov”, Ulan-Ude

FORMING OF LAWN HERBAGE LOCAL POACEAE GRASSES

Key words: cespitose coverings, lawns herbages, mix from grasses, formation of herbages,
mytlik meadow, porridge the red.

Ability of forming of lawn herbage local poaceae grasses by the sorts of domestic selection.
The complex estimation by kinds of grasses and seed grassland is given. Advantages of the use
seed grassland and their stability to stresses-factors are revealed.
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ОСОБЕННОСТИ ПРОДУКЦИОННОГО ПРОЦЕССА СОРТОВ ЯРОВОЙ ТВЕРДОЙ
ПШЕНИЦЫ В ЗАВИСИМОСТИ ОТ СРОКА ПОСЕВА В ЮЖНОЙ ЛЕСОСТЕПИ

ЗАПАДНОЙ СИБИРИ

Ключевые слова: пшеница, яровая твердая пшеница, зернообразование, налив зерна,
формирование зерна, интенсивность накопления сухого вещества зерном, сухая масса 1000
зерен, сырая масса 1000 зерен, срок посева, сорт.

Репродуктивный период является наиболее важным в росте и развитии зерновых куль-
тур. Знание особенностей процесса зернообразования у хлебов позволяет правильно опре-
делить фазы спелости зерна, установить динамику поступления пластических веществ в
зерно, научно обосновать сроки начала скашивания хлебов в валки при двухфазной их уборке.
Установили, что наиболее интенсивное накопление сухого вещества зерном яровой твер-
дой пшеницы отмечается в период его налива. Прекращение накопления сухого вещества в
зерне отмечалось значительно позднее наступления максимальных значений массы 1000
сырых зерен (в среднем на 8 суток). Нами установлены зависимости процесса зернообразо-
вания от метеорологических факторов. Так, при повышении среднесуточной температуры
воздуха интенсивность накопления зерном пластических веществ увеличивалась. При сни-
жении ГТК уменьшалась и интенсивность накопления пластических веществ. Чем меньше
выпадает осадков, тем интенсивнее зерно накапливает пластические вещества. Метео-
рологические факторы оказывали более сильное влияние на интенсивность накопления пла-

стических веществ в зерно в периоды налива и формирования – налива.

Y. Friesen, V. Vasilevski
FSEI HPT “Omsk State University of Agriculture”, Omsk

FEATURES FORMATIONS AND FILLINGS OF GRAINS GRADES SUMMER FIRM
SUMMER DEPENDING ON TERM OF CROP

IN SOUTHERN WOODSTEPPE OF WESTERN SIBERIA

Key words:  crop, term of crop, education of a grain, formation – filling, meteorological factors.
The period of growth and development is most important in growth and development of grain

cultures. The knowledge of features of process education of a grain at bread allows correctly to
determine phases maturity of a grain, to establish dynamics of receipt of plastic substances in a
grain, scientifically to prove terms of a beginning harvest of bread at their separate harvest. We
have established, that the most intensive accumulation of dry substance by a grain summer firm
harvest is marked during it filling. The termination of accumulation of dry substance in a grain was
marked considerably after approach of the maximal meanings of weight 1000 crude grains (on the
average for 8 day). We establish dependences of process education of a grain from the
meteorological factors. So, at increase of daily average temperature of air the intensity of
accumulation by a grain of plastic substances was increased. At reduction hydrothermal factor the
intensity of accumulation of plastic substances decreased also. The dropped out less deposits,
the more intensively grain accumulates plastic substances. The meteorological factors rendered
stronger influence on intensity of accumulation of plastic substances in a grain in the periods filling

and formation – filling.
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ПОПУЛЯЦИОННАЯ СТРУКТУРА CURTONOTUS FODINAE (MANNERHEIM, 1825)
(COLEOPTERA, CARABIDAE) В ГОРНЫХ СТЕПЯХ ВОСТОЧНОГО САЯНА

Ключевые слова: Curtonotus fodinae, популяционная структура, жизненный цикл, вре-
дитель зерновых культур, природные степные условия, Восточный Саян.

В работе приведены сведения по популяционной структуре одного из вредителей
зерновых культур Curtonotus fodinae в природных условиях - горных степях Восточного
Саяна. Изучены особенности сезонной динамики активности жуков вдоль горно-степной
катены с разными микроклиматическими условиями. Исследована сезонная динамика по-
ловозрастной структуры вида и репродуктивного потенциала генеративных самок,

выявлены индексы соотношения полов. Расшифрован жизненный цикл вида.

L. Khobrakova
Institut of general and experimental biology of the Siberian Branch of the Russian

Academy of sciences, Ulan-Ude

THE POPULATION STRUCTURE OF CURTONOTUS FODINAE (MANNERHEIM,
1825) (COLEOPTERA, CARABIDAE) IN EASTERN SAYAN MOUNTAIN STEPPES

Key words: Curtonotus fodinae, population structure, life cycle, cereal pest, natural steppe
conditions, Eastern Sayan Mountains.

The population structure of cereal pest Curtonotus fodinae in natural steppe conditions of
Eastern Sayan Mountains was investigated. The features of seasonal dynamic activity of the ground
beetles, sex-age structure and reproduction potential of generation females studied along catena
with different microclimate conditions. The indexes of correlation sexes in each population were
discover. The life cycle of species was decoded.

Растениеводство, селекция и семеноводство
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Я. И. Имигеев

ФГОУ ВПО «Бурятская ГСХА им. В.Р. Филиппова», Улан-Удэ

ПОВЕРХНОСТНОЕ И КОРЕННОЕ УЛУЧШЕНИЕ ЗИМНИХ
ПАСТБИЩ В УСЛОВИЯХ РЕСПУБЛИКИ КАЛМЫКИЯ

Ключевые слова: природные кормовые угодья, полынно-злаковая растительность, зим-
ние пастбища, Республика Калмыкия.

В Республике Калмыкия насчитывается около 5 млн. гектаров природных кормовых уго-
дий, состоящих из полынно-злаковой растительности.  Они дают пастбищный корм в осен-
не-зимний период.  Злаковые травы стравливаются в осенний период, полынь – зимой.

По результатам исследований показана важность использования полыни эстрагон-

ной при создании долголетних зимних пастбищ.

V. Yanov
FSEI HPT «Kalmyk State University», Elista

V. Moroz
FSEI HPT  «Stavropolsk State University of Agriculture», Stavropol

Y. Imigeev
FSEI HPT “Buryat State Academy of Agriculture named after V. Philippov”

THE CREATION OF STANDING WINTER PASTURES IN THE DRY STEPPE CLIMAT
OF THE KALMYK REPUBLIK

Key words: natural fodder places, wormwood-cereal vegetation, winter pastures, Kalmyk
Republic.

Approximately 5 million hectares of natural fodder places in the Kalmyk Republic, consisted
wormwood-cereal vegetation. This vegetation give the forage for autmn and winter period. The
cereal grasses pollinated during autmn and wormwoods in winter. The research results show
important role of wormwood using for long-time standing winter pastures creation.



З О О Т Е Х Н И Я

УДК 636.3.033(571.54)

С. И. Билтуев, Б. В. Жамьянов
ФГОУ ВПО «Бурятская ГСХА им. В.Р. Филиппова», Улан-Удэ

Б. Р. Ринчинов
СПК им. Д. Банзарова

МЯСНАЯ ПРОДУКТИВНОСТЬ БАРАНЧИКОВ ПОРОДЫ ТЕКСЕЛЬ
В УСЛОВИЯХ РЕСПУБЛИКИ БУРЯТИЯ

Ключевые слова: овца, порода, тексель, убойный выход, морфологический и сортовой
состав, коэффициент мясности.

В данной статье провели оценку и сравнительный анализ убойных качеств, морфо-
логического и сортового состава туш, у молодняка породы тексель и помесей от скре-
щивания забайкальской тонкорунной с бурятской полугрубошерстной породы овец в ус-

ловиях Республики Бурятия.

S. Biltuev, B. Shamyanov
FSEI HPT «Buryat State Academy of Agriculture named after V. Philippov»

B. Rintcinov, SPK im. D. Banzarova

MEAT PRODUCTIVITY LAMB BREED OF «TEXEL» IN CONDITIONS OF BURYAT
REPUBLIC

Key words: sheep, breed of «texel», slaughter qualities, morphological and sort component.
The article is devoted to the assessment and the comparative analysis of the slaughter qualities

of the morphological and sort component of carcass of young growth breed of «texel» and crossing
crossbreeds of Zabaikalion blue – fleece and half – wiry – wool breed of sheep in conditions of

Buryat Republic.



З о о т е х н и я

УДК 636.4.082.2

Ф. Ю. Черкасов
ГНУ «Ставропольский научно-исследовательский институт животноводства

и кормопроизводства», Ставрополь

ИНДЕКСЫ ТЕЛОСЛОЖЕНИЯ ПРИ ВНУТРИЛИНЕЙНОЙ СЕЛЕКЦИИ
И КРОССИРОВАНИИ

Ключевые слова: свиноводство, индексы телосложения, кроссирование, селекция, круп-
ная белая, эстонская беконная.

В статье представлены результаты исследования животных крупной белой породы
как материнской формы и эстонской беконной породы в качестве отцовской. Приведены

промеры и индексы телосложения чистопородных и помесных животных.

F. Cherkasov
State Scientific center «Stavropol scientific research institute of animal industries

and кормопроизводства», Stavropol

INDEXES OF BUILD INWARDLY LINEAR SELECTION  AND CROSSING

Key words: pigs, indexes of build, crossing, selection, large white, Estonian beckoner.
Study results of the Large White as a maternal form and Estonian Beckoner as a paternal form

are represented in this paper. Measurements and indexes of the control and text animal build are

introduced.
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Д. П. Сымпилова, Е. Ю. Шахматова
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ЛАНДШАФТНО-ЭКОЛОГИЧЕСКИЙ АНАЛИЗ о. БОГОРОДСКИЙ

Ключевые слова: пойменные ландшафты, поемность, аллювиальность, гидрологичес-
кий режим,  климат, растительность, физико-химические свойства аллювиальных почв, ант-
ропогенный пресс.

Изучены лугово-болотные природно-территориальные комплексы (ПТК) о. Богородс-
кий,  расположенные в заболоченных понижениях низкой поймы на аллювиальных торфя-
но-глеевых почвах под гидрофитными сообществами; степные ПТК – на плоских повер-
хностях высокой поймы на аллювиальных темногумусовых почвах под ксерофитными
сообществами. ПТК острова находятся в зоне активного техногенеза, наибольший ан-
тропогенный пресс наблюдается в районе садоводческого участка «Ранет» и на сено-

косных угодьях.

D. Sympilova, E. Shakhmatova
Institut of general and experimental biology of the Siberian Branch of the Russian

Academy of sciences, Ulan-Ude

LANDSCAPE-ECOLOGICAL ANALYSIS OF THE BOGORODSKY ISLAND

Key words: inundated landscapes, a hydrological mode, a climate, vegetation, physical and
chemical properties of alluvial soils.

Landscapes of the Bogorodsky Island of the Selenga river flood-lands are studied and flat
plains of a high flood-lands and marsh falls of a low flood-lands are presented.
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МЕХАНИЗАЦИЯ И ЭЛЕКТРИФИКАЦИЯ
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ОПРЕДЕЛЕНИЕ ДАВЛЕНИЯ В КАМЕРАХ ПРИ УЧЕТЕ КОНЕЧНОЙ СКОРОСТИ
ДЕТОНАЦИИ

Ключевые слова: детонация газовой смеси, детонационная волна, волна разрежения,
давление.

Получены аналитические выражения для полей давлений, моделирующие нагрузки на
внутренней поверхности камер при конечных скоростях распространения волн детона-

ции.

P. Abiduev, N. Ichigeeva, A. Lenchoboev, C. Dorgieva
FSEI HPT “Buryat State Academy of Agriculture named after V. Philippov”, Ulan-Ude

DEFINITION OF CHAMBER PRESSURE BY DISCOUNT FINITE OF DETONATION
VELOCITY

Key words: a detonation of a gas mix, a detonation wave, a depression wave, pressure.
The of pressure obtained, modelling loads on inner side of the chambers by finite velocity

spreading wave of detonation.
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ОБОСНОВАНИЕ МНОГОСТАДИЙНОГО ИЗМЕЛЬЧЕНИЯ ЗЕРНОВОГО
МАТЕРИАЛА

Ключевые слова: измельчение, модуль помола,  многостадийное измельчение.
Представлен анализ способов и средств измельчения зернового материала и обосно-

вана возможность многостадийного измельчения.

N. Petinova, I. Shagdyrov
FSEI HPT “Buryat State Academy of Agriculture named after V. Philippov”, Ulan-Ude

PROOF OF MANY STEPS GETTING GRAIN MATERIAL SMALLER

Key words: crushing, the grinding module, multiphasic crushing.
The article shows analysis of means and methods of getting different grains smaller. The

possibility of getting these grains smaller in many steps is proved.
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ПЕРСПЕКТИВЫ РАЗВИТИЯ И ВНЕДРЕНИЯ ЭЛЕКТРОКОНТАКТНОГО
НАПЕКАНИЯ МЕТАЛЛИЧЕСКИХ ПОРОШКОВ

Ключевые слова: порошковая металлургия, электроконтактное напекание металличес-
ких порошков.

В статье рассматриваются перспективы использования электроконтактного на-

пекания металлических порошков для изготовления изделий порошковой металлургии.

F. Gatapov
FSEI HPT “Buryat State Academy of Agriculture named after V. Philippov”, Ulan-Ude

PROSPECTS OF THE DEVELOPMENT OF THE INTRODUCTION
ELECTROСONTAКT WELDING METALLIC POWDER

Key words: powdered metallurgy, electrocontact metallic powder.
In article are considered prospects of the use cake electrocontact metallic powder for fabrication

product to powdered metallurgy.
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ПРИМЕНЕНИЕ ЭКОТЕХНОЛОГИЙ В МАЛОЭТАЖНОМ СТРОИТЕЛЬСТВЕ

Ключевые слова: деревянное малоэтажные строительства, трехслойный деревянный
стеновой элемент, теплоизоляционные свойства.

В данной статье рассматриваются вопросы применения экологичных строитель-
ных технологий, позволяющих снизить затраты на энерго- и лесные ресурсы. Применя-
емая  технология значительно снизит энергозатраты на отопление малоэтажных до-

мов.

Y. Sibiryakov
FSEI HPT “East-Siberian State University of Technology”, Ulan-Ude

USING NON-POLLUTING TECHNOLOGIES IN BUILDING

Key words: wooden low buildings, three-layer wooden element of wall and heat conditions of
properties.

In the article is written about the application of harmless building technologies.  Buildings
constructed by this technology probably to take for a basis of the non-polluting project “House-
thermos” with a supply of wind and solar electric energy. Use for heater system and hot water
supply a solar energy, applying local systems of clearing of drains and their regeneration to repeated
economical use.
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